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قربان�گاه انديش�ه ها، زير برق 

آرزوهاست.

    نويد پارسا
در روزگار م�ا رس�انه ها عموم�اً آن چي�زي را مي س�ازند ك�ه 
بتوانن�د به واس�طه آن مخاط�ب ب�الا ج�ذب كنن�د ت�ا واحد 
بازرگاني ش�ان بيش�تر بچرخ�د! يعن�ي بتوانند ج�ذب آگهي 
كنن�د، ام�ا ب�راي ارتق�اي فرهن�گ ه�م باي�د كاري ك�رد. 
بهادر زماني بازیگر سینما و تلویزیون با بیان این مطلب گفت: 
از آنجایي كه خود مردم در روز كلي مشكل دارند، براي همین 
رس��انه ها بیش��تر س��راغ چیزهایي مي روند كه عصبي كننده 
نباشند، ولي مشكل آنجاست كه به محض پایان سریال یا اتمام 
نمایش فیلم، مخاطب مي ماند و كوهي از مشكلاتي كه یكي از 
اصلي ترین آنها اجاره مسكن است! به هر حال یك جوان حتي 
اگر ازدواج نكند تا ابد نمي تواند كنار والدین زندگي كند. چرا این 
جوان حتي اگر كار هم داشته باشد، نمي تواند هزینه اجاره یك 
آپارتمان كوچك 30 متري را داشته باشد؟ جز این است كه نوعي 

بي نظمي بر بازار املاك ایران حكمفرماست. 
بازیگر »تنهایي لیلا« می گوید: این آشفتگي حاكم بر بازار املاك 
حل نمي شود مگر آنكه به لحاظ فرهنگي جامعه رشد كند، یعني 
همه فكر كنند كه هموطنانش��ان مانند عضوي از خانواده ش��ان 
هس��تند. تلویزیون همان طور ك��ه بودجه مي دهد ب��راي تولید 
ملودرام ها و كمدي هاي تكراري بخشي از بودجه ها را هم صرف 

تولید سریال هاي فرهنگساز در زمینه معضلات روز كند. 
این بازیگر خاطرنشان كرد: من نمي خواهم به مانند برخي منتقدان 
از رواج لمپنیسم در فیلم ها و سریال ها بگویم، ولي مي گویم همانقدر 
كه براي آن نوع نگاه بازاري هزینه مي شود، مقداري هم براي تولید 

سریال ها و فیلم هاي مؤثر در اصلاح معضلات اجتماعي كه یكي  از 
آنها همین سوداگري بازار مسكن است، دست زنند. 

بهادر زماني درباره نقش پویش »صاحبخان��ه خوب« در اصلاح 
سوداگري بازار مسكن بیان داشت: باید زمان بگذرد و ببینیم كه 
این پویش چقدر مفید بوده است، ولي همین كه بالاخره گروهي 
جمع شده اند و تلاش مي كنند راهي تازه باز كنند، جاي تقدیر دارد 
و امیدوارم بتوانند مسیري درست را بپیمایند. پویش »صاحبخانه 
خوب« اگر متكي بشود بر كاركرد فرهنگي و از سیاسي بازي دوري 
كند قطعاً مي تواند هم در كوتاه مدت و هم در درازمدت اسباب خیر 
شود. این بازیگر تأكید كرد: رسانه غالب همین رسانه ملي است 
كه از تهران تا شهرستان مخاطب دارد؛ مخاطب شهرستاني هم 
به اندازه مخاطب تهراني از این رسانه انتظار دارد كه دردهایش را 
بازتاب دهند. الان درد اجاره بها واقعاً دیگر همه گیر شده و تقریباً 
همه جاي ایران بدان دچار است پس باید كوشید كه بستر فرهنگي، 

انصاف و مداراي اجتماعي را به صاحبخانه ها آموزش داد.

نظر بازيگر سينما و تلويزيون درباره پويش »صاحبخانه خوب«

هنر بايد به سود ارتقاي روابط اجتماعي وارد عمل شود

امير جعفري را اذيت نکنيد!
معتق��دم به امیر جعف��ري نباید زی��اد خرده گرفت ك��ه چرا از 
بي عدالتي، آقازادگی و اشرافی گری دفاع مي كند. امثال او كه از 
فضا نیامده اند، از دل گوشه اي از فرهنگ همین جامعه تبدیل به 
بازیگر و سلبریتي شده اند. همین جامعه و سبك زندگي لایه ها 
و طبقاتش او را رشد داده است. امیر جعفري آدم كمي نیست. او 
جلوتر از حمید فرخ نژاد ركورد حضور در یك قاب كنار بیشترین 
مفسد اقتصادي را آن خود كرده است. این ركوردزني براي امثال 
او احتمالاً به اندازه یك سیمرغ بلورین و شاید هم بیشتر مي ارزد. 
شاید در آینده هیچ سلبریتي دیگري توان این را نداشته باشد تا 
با حس��ین هدایتي و بابك زنجاني در یك قاب بایستد و شكلك 
دربیاورد و انگشتانش را به نشانه پیروزي بالا ببرد. وقتي حرف 
او را مثلًا با حمید فرخ نژاد مقایس��ه كنیم كه گفت »می خواهم 
80 میلیون ایراني نباش��ند، اگ��ر بخواهد خم به اب��روي بچه ام 
بیاید«، مي بینیم امیر جعفري چیز خاصي نگفته است. فرخ نژاد 
دست كم حرفش را رك و پوست كنده و بدون شائبه مطرح كرده، 
اما امیر جعفري كلي حیا به خ��رج داده و حرفش را طوری بیان 
كرده كه زیاد به ما برنخورد، ولي واقعاً شورش را درآورده اند. فكر 
كنید امیر جعفری وقتي كنار بابك زنجاني و حسین هدایتي با 
افتخار عكس مي انداخته و سلفي مي گرفته، دقیقاً چه احساسي 
داشته، خب همان احساس یا مانند آن را موقع حرف زدن درباره 
فرزندان پورشه س��وار برخي مسئولان داش��ته، تازه مگر فقط 
آقازاده ها هستند. هومن سیدي هم از بابك زنجاني پول گرفته، 
فیلم ساخته و پس هم نداده است. تازه یك سال بعد از آن پولي 
كه از زنجاني گرفته، سیمرغ بلورینش را به رئیس جمهور مملكت 
هدیه می كند. حالا درست است كه رئیس جمهور به او مي گوید 
هدیه ات را پیش خودت نگه دار، اما مهم نفس عمل است. اینها 
درست اس��ت كه مانند فرزند آن مس��ئول یا آقازاده اي كه امیر 
جعفري مي گوید پدرانش��ان ش��ب زنده داری كرده اند، ممكن 
است سختي نكشیده باشند، اما همین  كه توانسته اند خود را در 
حد همپالكي بابك زنجاني و حسین هدایتي بالا بكشند و با آنها 

عكس بگیرند، خودش مگر كم چیزي است؟ 
نباید درباره س��لبریتي ها همین جوری اظهارنظر كنیم. درست 
است كه هومن سیدي از بابك زنجاني پول گرفته، فیلم ساخته 
و دیگر پس نداده، اما شما ببینید به جایش براي جامعه خودش 
و مردم خودش با این پول ها چه فیلم هایی س��اخته، به این هم 
باید توجه كنی��م. یعني باید نیمه پر لی��وان را هم ببینیم. فیلم 
فاخر »مغزهاي كوچك زنگ زده« از كجا آمده، این فیلم درباره 
مردم جامعه  ساخته شده،  چه كسی چنین كاري مي كند كه از 
یك مفسد اقتصادي پول بگیرد و براي مردم »مغزهاي كوچك 
زنگ زده« بسازد؟  همین  كه ما چنین سلبریتي هایي داریم و براي 
ما شب ها بیدار مي مانند، فیلم مي سازند و فیلم بازي مي كنند و 
تازه در فضاي مجازي هم صاحبنظر هستند، پس باز هم تأكید 

مي كنم امیر جعفري را زیاد اذیت نكنید. 

جواد محرمي     یادداشت

 عيادت فرمانده سپاه محمدرسول الله)ص( 
از جمال شورجه

فرمانده سپاه حضرت محمدرسول الله )ص( تهران بزرگ از جمال 
شورجه كارگردان پيشکسوت سينما و تلويزيون عيادت كرد. 
به گزارش باش��گاه خبرنگاران جوان، س��ردار یزدي فرمانده سپاه 
حضرت محمدرسول الله )ص( تهران بزرگ با همراهي حجت الاسلام 
نعیمي نماینده ولي فقیه در س��پاه حضرت محمدرسول الله )ص( 
تهران بزرگ ب��ا حضور در من��زل جمال ش��ورجه از این هنرمند 
انقلابي عیادت كرد. در این دیدار سردار یزدي ضمن آرزوي شفاي 
عاجل براي شورجه گفت: سینما و تلویزیون به حضور هنرمندان 
متعهدي نظیر شما نیاز دارد و امیدوارم به یاري خداوند متعال به 
زودي سلامتي حاصل شده و هرچه سریع تر ساخت سریال جهاني 
حضرت موسي )ع( را آغاز كنید. جمال شورجه كه در حال حاضر 
68 سال سن دارد، روز 10اردیبهشت ماه به علت سكته مغزي در 
بیمارستان بستري و پس از مدتي مرخص شد و در حال حاضر روند 

درماني این كارگردان در منزل وي ادامه دارد. 
..................................................................................................................................
»جنايت فراموش شده« روي آنتن شبکه 3

مجموعه مستند »جنايت فراموش شده« از شنبه روي آنتن 
شبکه 3 سيما مي رود. 

به گزارش »جوان« به نقل از روابط عمومي پروژه، پناه برخدا رضایي كه 
دهها جایزه بین المللي براي مستند هاي قبلي اش به دست آورده، تولید 
این مستند را كه درباره حملات شیمیایي رژیم بعث به شهرهاي غربي 
كشورمان است، از س��ال94 آغاز كرده است. تحقیقات این مجموعه 
مستند از 11سال پیش آغاز شده و فیلمبرداري این اثر نیز از سال 94 
به طور جدي شروع شده است. »جنایت فراموش شده« كه تازه ترین 
اثر بسیج رسانه ملي با مشاركت شبكه 3 سیما است، حاوي تصاویر و 
روایت هاي دیده نشده اي درباره حملات شیمیایي دوران دفاع مقدس 

است كه رضا ایرانمنش نیز گویندگي آن را به عهده دارد. 
مس��تند »جنایت فراموش شده« در هفت قس��مت از شنبه 8 

تیرماه از ساعت 18روي آنتن شبكه 3 سیما مي رود.

    دیده بان 

نگاهی به فيلمی كه طرفداران و منتقدان زيادی دارد

مرگ »سرخپوست« در ميان گاف های فيلمنامه     مصطفي شاه كرمي 
هاليوود سال هاست كه با توليد آثار سينمايي 
منجي گرايانه سعي در القاي باورهای انحرافي 
دارد. اخي�راً اعلام ش�د ج�ورج كلون�ی برای 
كارگردانی، تهيه كنندگی و بازيگری در يك فيلم 
آخرالزماني ديگر با شبکه نت فليکس قرارداد 
همکاری امضا كرده است. از سوي ديگر سينماي 
كشورمان برخلاف دسترس�ي به قصص متقن 
و تاريخي كمترين س�مپات و گرايش به سمت 
مضامينی از اين دست را از خود نشان می دهد. 
دليل اين رخوت و بی عملی را با سعيد مستغاثي، 
كارش�ناس س�ينما ب�ه گفت وگو نشس�تيم.

كاركردهاي س�ينماي آخرالزماني يا 
موعودگراي�ی كه توس�ط هاليوود با 
اين سطح از حساسيت و تمركز دنبال 

می شود، چيست؟
براي پاسخ به این سؤال باید یك نقبي به تاریخچه 
هالیوود و كس��اني كه این كارخانه رؤیاسازي را به 
وجود آورده اند، بزنیم. البته من ش��رح مفصل این 
مس��ئله را در یكي از كتاب هایم با عنوان »و اینك 
آخرالزمان« آورده ام، اما به ه��ر ترتیب گروهي از 
این افراد )پایه گذاران س��ینماي هالیوود( كساني 
هستند كه از نس��ل مهاجران به قاره امریكا بودند. 
گروه دیگري از آنها جزو اش��راف و اش��رار یهودي 
بودند كه از اطراف و اكناف شرق اروپا آمده بودند 
و گروه سوم هم برخي از »پیوریتن ها« )گروهی از 
پروتستان های انگلیس��ی بودند كه به قاره امریكا 
مهاجرت كردند. بر پایه اندیشه های آنها، دختران 
از گناهی كه حوا مرتكب شده بود، ارث می برند!( 
بودند كه اوایل قرن هفدهم به قاره امریكا مهاجرت 
كردند. اگ��ر ما علت مهاج��رت پیوریتن ها به قاره 
امریكا را بر اساس مكتوبات و اسنادشان بكاویم به 
این نتیجه می رسیم كه آنها بر پایه برخي اعتقادات 
آخرالزمانی شان كه بازگشت و برپایي دولت جهاني 
حضرت مسیح)ع( است به امریكا مهاجرت كردند.

منظورتان اين است كه براي پايه ريزی 
و فراهم كردن مقدمات ظهور حضرت 

مسيح به آنجا رفتند؟
بله. آنها براي تحقق این اتفاق دو شرط عنوان كرده 
بودند كه یكي از آنها كوچاندن قوم یهود به سرزمین 
فلس��طین و برپایي اس��رائیل بزرگ بود و دومین 
شرطشان هم برپایي و راه انداختن جنگ آخرالزمان 
یا همان آرماگدون بوده اس��ت. یعني آنهایي كه با 

مهاجرت به قاره امریكا دست به كشتار و قتل عام 
سرخپوست ها زدند و در اواخر قرن هجدهم میلادي 
ایالات متحده را به وجود آوردند، تمام كارهایشان بر 
پایه آرمان ها و دیدگاه های آخرالزماني شكل گرفته 
است. در واقع اینها برخلاف باور دروغین عمومي 
براي انجام كشاورزي، كشف سرزمیني تازه، پیدا 
كردن طلا یا دلایلي از این دس��ت ب��ه قاره امریكا 
نیامده بودند، بلكه براي انجام مأموریت ایدئولوژیك 
و آخرالزماني كه داشتند به آنجا رفتند و همین افراد 
ایالات متحده و س��اختارهاي نظامي، اقتصادي، 
فرهنگي و هن��ري آن از جمله هالی��وود را ایجاد 
كردند. همین آدم ها با همین تفكرات وقتي هالیوود 
را می سازند، طبیعي است كه با این باورها بیایند و 
در بخش های فرهنگي  و هنري مانند كتاب، فیلم و 
انواع و اقسام رسانه های مختلف دیگر رسوخ كنند. 
این یك اتفاق ایدئولوژیك ریشه دار در طول تاریخ 
اس��ت كه وقتي به بوته بررسي و پژوهش گذاشته 
می شود ما را به دوران پروتستانتیزم و حتي قبل تر از 
آن در روزگار جنگ های صلیبي می رساند و معلوم 
می شود كه یك تفكر بسیار ریشه دار است كه غرب 

جدید بر اساس آن بنا نهاده شده است.
 آيا گمان می كنيد س�ينماي ايران از 
منظر تکنيك و فرم هنوز به بلوغ و يا 
توان ساخت آثار آخرالزماني نرسيده 
يا اينکه موضوع ديگری جلوي چنين 

اتفاقي را گرفته است؟
براي فهم بهتر علل چنین كمبود و كاستي لازم 
است كه قدري به عقب برگردیم. ما باید ببینیم كه 
چه جریانات یا افرادي در بحث ورود، شكل گیری، 
توسعه و بعدها تولید آثار سینمایي در ایران اثرگذار 
بوده اند. اگر پاسخ به چنین سؤالاتی را پیدا كنیم 
مسئله تا حد زیادي روشن می شود. اولاً سینما در 
دوراني وارد این مملكت شد كه ایران دوران القای 
تجدد وارداتي و تفكرات غربگرایانه را می گذراند. 

به كلام دقیق تر این اتفاقات از اوایل قاجار و زمان 
فتحعلي شاه قاجار شروع شد و در زمان ناصري به 
اوج خودش رسید كه سینما هم جزو یكي از آن 
موضوعات بود. در واقع این هجمه فرهنگي با ورود 
سینما به اوج خودش رسید. اگر مكتوبات علما و 
روحانیون آن زمان را مطالعه كنیم به این نتیجه 
می رسیم كه چه هجمه ای به فرهنگ، آداب و سنن 
این مملكت در آن دوران وارد ش��د و كساني این 
كارها را انجام می دادند كه عمدتاً جزو تشكیلات 
صهیونیستي مانند اعضاي فراماس��ونري و لژها 
بودند. همان كس��اني كه در غرب براي سینماي 
آخرالزماني برنامه ریزی كردن��د، همان افراد هم 
در ایران براي رش��د س��ینمایي كه بتواند دین و 
فرهنگ و باوره��اي مذهبي م��ردم را فرو بریزد، 

برنامه ریزی كردند. 
ادامه دهن��دگان ای��ن راه اعض��اي انجمن ه��ای 
صهیونیس��تي فرماس��ونري، كلوپ های روتاري، 
بهائیان، هندی های فراماس��ونر و كساني هستند 
كه س��ینماي ایران را به عنوان فیلمفارسي و موج 
نو تا پیش از انقلاب بس��ط می دهند. بعد از انقلاب 
هم اگرچه ما به صورت واضح اثري از این جریانات 
نمي ببینیم، اما آن تفكر اسلام زدایانه و ضدایراني 
همچنان در س��ینما با كمك القائاتي نظیر سینما 
سینماس��ت، هنر براي هنر اس��ت، هنر نمی تواند 
ایدئولوژیك باش��د، سفارش��ي یا حكومتي باشد و 
حرف هایی از این دست كه تا به امروز ادامه داشته 
و اگر كس��ي می خواهد در جه��ت فرهنگ ایران و 
ایراني و اسلام و اسلامي كوچك ترین قدمي بردارد، 
بلافاصله به او برچسب می زنند كه تو سفارشي ساز 
یا فیلمساز حكومتي هس��تي! همان تفكري كه از 
ابتدا بوده، همان تفكري كه در غرب آن س��ینماي 
ش��به دینی و ایدئولوژیك آخرالزمان��ي را به وجود 
آورد. عقبه همان تفكر در ایران سینماي ضددیني و 
ضداسلامي به وجود آورد كه متأسفانه همان جریان 

در حال پیش بردن جریان اصلي سینماي ماست.
نظر شما اين اس�ت كه پيش از انقلاب 
جريان غالب رو ب�ازي می كرد و امروزه 
هم�ان جري�ان ب�ه ش�کل زيرزميني 
و نامرئ�ي در حال مديري�ت و راهبري 

سينماي ايران است؟
اصلش، آن تفكري است كه باقي مانده؛ متأسفانه 
متولیان فرهنگي ما فكر كردند با بالا و پایین بردن 
یك پرچم ی��ا یك عكس همه چیز عوض ش��ده 
اس��ت. در حالي كه اصل آن تفكري است كه از 
قبل باقي مانده است. دوستاني كه رفتند و افسار 
مدیریتي سینما را به دست گرفتند بر همان اسب 

سكولار و ضدایراني سوار شده اند. 
مثالي هم می توانيد ذكر كنيد؟

بنا بر گزارشي كه مركز بررس��ی های استراتژیك 
ریاس��ت جمهوري دولت منتش��ر كرده؛ از اوضاع 
كنوني با عنوان »سینماي فاجعه بار« یاد می كند! 
این سینما نه تنها هیچ نشاني از ایران و ایراني بودن 
ندارد، بلكه به شدت ضدخانواده و ضدایراني است. 
این نتایج برآمده از هم��ان تفكرات اولیه پایه گذار 
سینماست كه منبعث از لژهاي فراماسونري است 
كه امروز توس��ط جشنواره ها و س��فارتخانه ها در 
حال نشو و نما و پیگیري است و انواع و اقسام این 

هجمه های فرهنگي در حال تقویت هستند.

 در گفت وگوي »جوان« با سعيد مستغاثي 
درباره بی رغبتی سينماي ايران به مضامين آخرالزماني مطرح شد

 مديران سينما 
بر اسبي سكولار سوار شده اند

همان كس��اني كه در غ��رب براي 
سينماي آخرالزماني برنامه ریزی 
می كنن��د، در ای��ران ه��م ب��راي 
سينمایي كه باورهاي مذهبي مردم 
را فرو می ریزد، برنامه ریزی كردند

پاسخ كامبيز ديرباز به دعوت تلويزيون براي اجرا

 ترجيحم به جای اجرا بازي در تئاتر است

هن�وز اج�رای كامبي�ز ديرب�از ب�رای برنام�ه اتومبيلران�ي 
قطع�ي نش�ده و اي�ن بازيگ�ر ب�ه تواف�ق نرس�يده اس�ت. 
به گزارش تس��نیم، كامبیز دیرباز چندي پیش س��ریال »ش��رایط 
خاص« را روي آنتن داش��ت و در تئاتر »ماربازي« هم روي صحنه 
رفت. البته یك كاراكتر فرعي هم در سریال »گاندو« داشت كه جواد 
افشار كارگردان این سریال پیش از این درباره حضور كوتاه او گفت: 
آوردن كامبیز دیرباز در فصل نخس��ت كه نقش فرعي هم دارد، به 
موجب معرفي این بازیگر و نوید حضور او در فصل دوم »گاندو« است 
كه جزو قهرمانان اصلي داستان به شمار مي رود. ان شاءالله در فصل 
دوم، دیرباز به عنوان یكي از قهرمان هاي سریال حضور خواهد داشت. 
اما خبري در فضاي مجازي دست به دست شد كه دیرباز قرار است، 
به زودي مجري تلویزیون هم بشود و یك برنامه جدیدي با محوریت 

اتومبیلراني در شبكه نسیم اجرا كند. 
كامبیز دیرباز در واكنش به این خبر به خبرنگار خبرگزاري تسنیم 
گفت: وقتي این خب��ر را دیدم تعجب كردم، چ��ون هنوز به توافق 

مالي و قطعیت نرس��یده ایم و نباید این طور اطلاع رساني مي شد. 
حرفه اي گري در اطلاع رساني ایجاب مي كند كه وقتي اسپانسر و 
توافقات مالي یك برنامه اي انجام شد، اعلام عمومي كنند. چون من 
چند پیشنهاد دیگر اجراي تلویزیوني داشتم، اما عذرخواهي كردم 
و نپذیرفتم. این پروژه هم به علت علاقه مندي و آشنایي نسبت به 
حیطه  كاري اش یعني اتومبیلراني پذیرفتم، اما هنوز این كار قطعي 

نشده و توافقات مالي هم نهایي نشده است. 
دیرباز در پاسخ به این سؤال كه چرا بارها به شما اجراي تلویزیوني 
پیشنهاد شده و نپذیرفته  اید، خاطرنشان كرد: به نظر من اجراي 
تلویزیون��ي همچون حركت روي لبه تیغ اس��ت. اگ��ر آن برنامه 
بگیرد، مجري بازیگر موفق مي ش��ود و حتي در ادامه كار دنیاي 
بازیگري اش هم تأثیر مي گذارد. اگر برنامه موفق نباش��د و حتي 
متوس��ط هم پخش ش��ود، باز هم به اعتبار آن بازیگ��ر یا مجري 
لطمه مي زند. اصولاً این نگاه در سریال هم وجود دارد و به شدت 

حساس تر از سینماست. 
سریال متوسط بازي شود یا متوسط از آب دربیاید چون بیشتر هم 
دیده مي ش��ود باز هم تهدیدزا خواهد بود، اما موفقیت در اجراي 
تلویزیوني و سریال، هر دو فرصت ساز هستند. او با اشاره به اینكه 
نقش متفاوت به تغییر گریم و پوشش نیست، تصریح كرد: تفاوت 
كاراكتر و ش��خصیت در فیلم به تغییر نوع گریم، لباس و پوشش 
برنمي گردد بلكه این تفاوت ها را قلم نویسنده به ارمغان مي آورد. 
البته برخي از دوس��تان به واس��طه این تغییرات ظاهري بر این 
باورند كه كاراكتر متفاوتي را ارائه دهند. من در این شرایط ترجیح 

مي دهم  نقش ها و كاراكترهاي مدنظر مردم را ایفا كنم.

     بسيج

نشست هم انديشي انجمن هاي 
تخصصي بسيج برگزار شد

نشست صميمي انجمن هاي تخصصي سازمان بسيج هنرمندان استان تهران 
با حضور امير نصيربيگي، رئيس سازمان بسيج هنرمندان امروز برگزار شد. 
به گ��زارش »جوان«، ب��ه نقل از روابط عمومي س��ازمان بس��یج هنرمندان 
كشور این هم اندیش��ي به منظور احصا آخرین وضعیت هنري ادبي بسیج و 
بررس��ي برنامه هاي حمایتي و تولیدي انجمن هاي هنري ادبي و عرصه هاي 

نقش آفریني هنرمندان بسیجي صورت گرفته است. 
در این نشست یك روزه كه با حضور رئیس سازمان بسیج هنرمندان و معاونان 
مربوطه صورت گرفت، با هیئت رئیس��ه س��پاه اس��تان و نظارت بر عملكرد 
كانون هاي شهرستان هاي قرچك، ورامین و دماوند دیدار به عمل آمد و جلسه 
هم اندیشي با فرماندهي ناحیه این شهرس��تان ها به منظور ارزیابي عملكرد 
كانون هاي شهرستان ها برگزار شد. این دیدار با حضور امیر نصیربیگي، رئیس 
سازمان بسیج هنرمندان، معاونان این سازمان و هنرمندان شبكه هنري ادبي 
بسیج در شهرس��تان هاي دماوند، قرچك و ورامین برگزار شد و برنامه هاي 
شبكه هنري ادبي بسیج در این نشست تبیین شد. در حاشیه این نشست از 
خانواده هاي ش��هداي هنرمند، جانباز و پیشكسوت شهرستان هاي قرچك، 
ورامین و دماوند دیدار به عمل آمد. در این دیدار كه به منظور گرامیداشت یاد 
و خاطره شهداي هشت سال دفاع مقدس برگزار شد، رئیس و مدیران سازمان 
بس��یج هنرمندان ضمن حضور در منازل خانواده هاي شهید مختار سالمي، 
شهید محمدجواد نكویي فرد و شهید محمدرضا علیجاني به گفت وگو و بیان 
خاطرات شهیدان هنرمند پرداختند و از آثار هنري هنرمندان شهید، جانباز 

و پیشكسوت شهرستان بازدید كردند.

      احمد محمدتبريزی
اگر بخواهيم با نگاهی كلی »سرخپوست« را نقد كنيم، 
حرف هر دو س�ر طيف از منتقدان، يعن�ی آنها كه آن را 
فيلمی كامل و موفق می دانند و آنهاي�ی كه آن را اثری 
ناقص قلمداد می كنند، درس�ت اس�ت. يعن�ی فيلم نه 
آنقدر خوب اس�ت كه مخاطبش را س�ر ذوق بياورد، نه 
آنقدر بد اس�ت كه توان تماش�ا را از بيننده اش بگيرد. 
جاویدی با وارد شدن به ژانر زندان، فضایی را در فیلمش ترسیم 
می كند كه كمتر در سینمای ایران دیده شده است. ماجرای 
گم ش��دن یك زندانی و تلاش های یك سرهنگ در آستانه 
ترفیع برای پیدا كردن او جذابیت های زیادی برای فیلمسازی 
دارد و به خوبی مخاطبان را ب��ا خودش همراه می كند تا آنها 

ببینند، سرنوشت زندانی و سرهنگ به كجا می رسد.
چنین داستانی برای علاقه مندان به سینمای بدون پیرنگ 
قابل قبول است، اما منتقدان سفت و سخت تر كه به دنبال 
جادوی سینما بر پرده نقره ای هستند، چیزی بیشتر از این از 
یك فیلم می خواهند. برای این دسته از مخاطبان و منتقدان 
ماجرای دنبال كردن یك زندانی و عاش��ق شدن یك جناب 
س��رهنگ در میانه های فیلم، آنقدر ج��ذاب و هیجان انگیز 
نیست؛ چراكه قبلاً نمونه های زیادی از این  دست در سینمای 

جهان ساخته شده است.
فیلم های��ی ك��ه در ای��ن ژانر س��اخته می ش��ود ب��ه دلیل 
محدودیت های مكانی كه باید در زندان باشد و محدودیت های 
شخصیتی كه ش��امل زندانی و پلیس می ش��ود باید بر پایه 
فیلمنامه ای قوی با داستانی فوق العاده جذاب ساخته شود. 
نمونه اعلای ای��ن ژانر را در فیل��م ماندگار »رس��تگاری در 
شائوشنگ« دیده ایم و »مسیر سبز« و »پاپیون« نیز نمونه های 

موفق دیگری از این جنس سینما هستند.
یكی از مهم ترین ایراداتی كه به »سرخپوس��ت« می ش��ود،  
ضعف های اساس��ی در ش��خصیت پردازی و روند داس��تان 
اس��ت. جاویدی كه در فیلم قبلی اش »ملب��ورن«  فیلمش 
را در یك آپارتمان خلوت و با دو بازیگر س��اخته، این بار نیز 
همان فرمول را منتها كمی پخته تر دنبال می كند. هیچ كدام 
از شخصیت های اصلی »سرخپوس��ت« به خوبی و درستی 
پردازش و تعریف نمی ش��وند، حتی با ورود خانم امدادگر و 
شروع داستانی شبه عاشقانه با جناب سرهنگ باز ضعف های 
فیلمنامه در داستان و روابط به وضوح به چشم می آید. فیلم 
رابطه هایی الكن و نصفه و نیمه از این دست زیاد دارد. همانطور 
كه ما داستان عشق میان س��رهنگ و امدادگر را درك و باور 
نمی كنیم، سر از تلاش های امدادگر برای نجات جان زندانی 

نیز در نمی آوریم. 
جاویدی بدون پرداختن به موقعیت شخصیت ها،  ناگهان یك 
دختر امدادگر را وارد فیلم می كند كه حتی حاضر است برای 
نجات جان زندانی جان خودش را از دست بدهد و می خواهد از 
حربه جذابیت های زنانه به هدفش برسد، در حالی كه مخاطب 
دلیل این تلاش ها را درك نمی كند. زندانی زن و بچه  دارد و 
هرازچندگاهی چند نمای بدون خاصیت از آنها نش��ان داده 
می شود، پس احتمال ماجرای عاشقانه میان زندانی و امدادگر 
منتفی است و اگر این تلاش ها بنا بر دلایل انسان دوستانه باشد 

كه اصلًا عقلانی هم به نظر نمی رسد. 
اگر بخواهی��م از وارد كردن بدون دلیل واك��س و قورباغه به 
فیلم و آن باد خوردن نقش��ه ها و جرقه زدن ذهن س��رهنگ 
صرف نظر كنیم، تحول بدون پرداخت شخصیت ها در لحظه 
آخر پاشنه آشیل فیلم است و توی ذوق می زند. سرهنگی كه 
در آخر می فهمد تمایلات عاطفی امدادگر به او یك نقشه بوده، 
ناگهان در پایان دوباره جوانه های عشق در دلش می روید و به 
خاطر همین عش��ق، زندانی را رها می كند تا برود، این یعنی 
باس��مه ای ترین پایان بندی برای یك فیلم. سرهنگی كه از 
ابتدای فیلم زندگی اش را در گرو پیدا كردن زندانی می داند،  
ناگهان چنان متحول می شود كه تمام بدبختی هایش برای 
پیدا كردن زندان��ی را از یاد می برد و امدادگ��ری كه تا چند 
سكانس قبل به س��رهنگ فحش و ناس��زا می گفت، ناگهان 
در پایان عاشقانه به سمت سرهنگ برمی گردد و فیلم تمام 

می شود.
چنین پایان بن��دی ضعیفی را كمتر كس��ی ب��اور می كند. 
كارگردان بیشتر از آنكه به دنبال به سرانجام رساندن قصه و 
شخصیت هایش باشد،  می خواهد همه چیز را از سر خودش 
باز كند تا فیلم تمام شود. »سرخپوست« با تمام ضعف هایش 
می تواند آغازگر راهی برای اعتماد به نفس بیشتر  فیلمسازانی 
باشد كه به دنبال س��اخت فیلم در این ژانر هستند، فقط به 

شرطی كه فیلمنامه ای دقیق در دست داشته باشیم.


